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روی موج کوتاه

محبوبه ولی

بیش از ســه مــاه از حــوادث آبان 
می گــذرد و هنــوز مطالبــات درباره 
کشته های آبان، بی پاسخ مانده است. 
رئیس جمهوری روز یکشنبه در نشست 
خبری خود در پاسخ به پرسشی درباره 
آمار کشتگان آبان گفت: »اینکه چند 
نفر کشته شــده اند، آمارش در اختیار 
پزشکی قانونی کشور است و می توانند 

اعلام کنند و مشکلی نیست.«
واکنــش عباس مســجدی آرانی، 
رئیس پزشــکی قانونی اما نشــان داد 
که این ســازمان نیز زیر بار اعلام آمار 
کشتگان آبان نخواهد رفت. او دیروز در 
گفت وگو با ایلنا در واکنش به اظهارات 
اخیر رئیس جمهوری گفــت: »ما آمار 
را به مراجع ذی صــلاح اعلام کردیم و 
هیچ وظیفه ای مبنی بر اعلام عمومی 

آن نداریم.«
 آمار کشته ها را از 
وزیر کشور بگیرید

مسجدی تاکید کرد که »بر اساس 
مصوبه شورای امنیت ملی، وظیفه دولت 
است که این آمار را اعلام کند و در مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی که زیرمجموعه 
دولت و وزیر کشــور رئیس آن اســت، 

مشخص شده که چه کسی باید این آمار 
را اعلام کند.«

او حتی حاضر نشد به سوالات دیگر 
درباره کشته شدگان آبان پاسخ دهد. 
وقتی از وی پرسیده شــده که آیا افراد 
مجهول الهویه نیز بین کشته شدگان 
آبان ماه وجود داشته است، صرفا گفت: 
»همه اطلاعات در اختیار شورای عالی 
امنیت ملی است و تمام اطلاعات را در 
این رابطه می توانید از آقای وزیر کشور 

سوال کنید.«
با اینکه رئیس ســازمان پزشــکی 
قانونی، اعلام آمار درباره کشته شدگان 
آبان را به وزیر کشــور ارجاع داده اما در 
واقع پزشکی قانونی و وزارت کشور اولین 
نهادهایی نیستند که در طول این سه 
ماه مرجع اعلام کشته شــدگان آبان 

معرفی شده اند.
وعده های بی عمل

در روزهــای ابتدایی پس از حوادث 
آبــان، قــوه قضائیــه و دولــت اعلام 
می کردند که اعلام آمار بازداشــتی ها 
و کشته شــدگان آبان به روزهای آتی 
موکول شد، اما روزها گذشت و خبری 

از اعلام آمار نشد. 
نیمــه آذر، محمدجعفر منتظری، 
دادستان کل کشــور در حاشیه بازدید 

از ستاد انتخابات کشــور، در پاسخ به 
پرسش خبرنگاری که گفت مردم سوال 
دارند چرا تعداد کشته شــدگان آبان 
اعلام نمی شــود، گفت: »مردم به شما 
نمایندگی دادند؟ من چون اطلاع دقیق 
ندارم نمی توانم اعلام کنم. شما اصرار 
می کنید، ولی من اطلاع دقیقی ندارم. 
فقط می گویم آمار و ارقامی که بنگاه های 
خبری خارج از کشور اعلام می کنند با 

واقعیت خیلی متفاوت است.«
چند روز بعد علی ربیعی، سخنگوی 
دولت در پاسخ به همین پرسش اظهار 
کرد که آمار وجــود دارد و ما صادقانه و 
به تفکیک اســتان ها، این آمار را اعلام 
خواهیم کرد. ربیعی ادامه داد: »اگر تا به 
حال هم صبر کردیم و آمار اعلام نشده 
به دلیل درخواست شورای امنیت ملی 
است. دولت با هماهنگی قوه قضاییه و 
وزارت کشور این آمار را به زودی اعلام 

می کند.«
علی شــمخانی، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی نیز همان زمان ســفری به 
شهرستان های غرب کشــور داشت و 
با خانواده جانباختــگان حوادث آبان 
دیدار کرد. او در پاســخ به این پرسش 
که چرا پاســخ روشــنی درباره تعداد 
کشته شــدگان به افکار عمومی داده 

نمی شــود، گفت: »آمار دقیق موجود 
اســت، اما از آن جا که نیازمند تفکیک 
دقیق از حیث چرایی و چگونگی جان 
باختن افــراد بوده، اعــلام آن به طول 

انجامیده تا حق کسی تضییع نگردد.«
همچنین گفته شد که دبیرخانه 
شــورای عالی امنیت ملــی نامه ای 
به رهبر انقلاب نوشــته و در این باره 
کسب تکلیف کرده و دستور و تاکید 
رهبری نیز مبنی بــر رعایت دقت و 
رأفت اسلامی در شناســایی و نحوه 
رســیدگی به موضوع کشته شدگان 

و خانواده های آن ها بــود که این امر 
موجب بررســی دقیق تر شــده که 

زمان بر است. 
 آمارهای تایید نشده 

در داخل و خارج
اما آذر و دی گذشت و بهمن هم به 
روزهای پایانی خود رسیده و همچنان 
این آمار اعلام نشده است. با ادامه تعلل 
نســبت به انتشــار این آمار، مصطفی 
کواکبیان، عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس، ماه گذشته در 
کنگره حزب مردم سالاری، گفت: »در 
کمیسیون امنیت ملی به ما گفتند تعداد 

۱۷۰ نفر است، ۱۷ نفر هم زیاد است.«
هیچ مرجع رســمی عــددی که 
کواکبیان ذکر کــرد را تایید نکردند و 
همچنان این موضوع مبهم ماند. همزمان 
نهادها و رســانه های خارجی، به طور 
مرتب و روزانه آمار و اعداد مختلف درباره 
بازداشتی ها و کشته شدگان حوادث آبان 
اعلام می کردند؛ آماری که به طور مرتب 
نیز بالا می رفــت. درنهایت خبرگزاری 
رویترز چند هفته پیش اعلام کرد که در 
جریان اعتراضات آبان ماه در ایران ۱5۰۰ 

نفر کشته شده اند. 
این عدد بزرگ واکنش بســیاری از 
مقامات در تهران را برانگیخت. مسئولان 
مختلف در نهادهای مختلف این عدد 
را مبالغــه و دروغ و بدون ســند عنوان 
کردند. به نظر می رسید با توجه به اینکه 
رسانه های خارجی برای جوسازی در 
این زمینه یکه تازی می کردند، نهادهای 
داخلی این ضرورت را احساس کنند که 
هرچه زودتر به ابهامات درباره حوادث 
آبان پاسخ دهند. اما واکنش آنها صرفا 
در حد تکذیب بود و باز هم خبری از آمار 

دقیق کشته شدگان آبان نشد. 
در انتظار جلسه بعدی استاندار

خبرنگاران برای کسب اطلاع از این 
آمار به مســئولان و نهادهای مختلف 
مراجعه کردند. یکی از آنها غلامحسین 
اسماعیلی، سخنگوی قوه قضائیه بود که 
او نیز پاسخی برای این سوال نداشت و هر 
بار در نشست خبری خود در جواب آن 
می گوید: »در بحث جان باختگان نهاد 
متولی شورای امنیت است و قطعا شورای 
امنیت در مقطع مناسب در این ارتباط 

اطلاع رسانی خواهد کرد.«

انوشیروان محسنی بندپی، استاندار 
تهران نیز اواســط ماه جاری در همین 
باره، مورد ســوال قرار گرفــت. وی در 
پاسخ به این سوال که »چرا کسی زیر بار 
مسئولیت اعلام تعداد کشته شده های 
آبان نمی رود، حتی شــما بــه عنوان 
اســتاندار از اعلام تعداد افراد کشــته 
شده امتناع می کنید«، بیان کرد: »قرار 
نیست که ما آن را اعلام کنیم بلکه قرار 
بوده دستگاهی که متولی این کار است 

آن را اعلام کند.«
او به رغم ایــن توضیح ادامــه داد: 
»می توانم در جلسه آینده تعداد دقیق 
کشته شده های آبان ماه استان تهران را 

استعلام کرده و اعلام کنم.«
استاندار تهران با اشــاره به جلسه 
شورای امنیت گفت که قرار شده تعداد 
کشته شده ها توسط پزشکی قانونی و 
دیگر نهادها اعلام شــود. در واقع آقای 
استاندار نیز مانند اظهارات دو روز پیش 
رئیس جمهوری، پزشکی قانونی را به 
عنوان یکی از نهادهای مســئول برای 
اعلام آمار کشتگان آبان اعلام کرده بود 
که رئیس این ســازمان دیروز چنین 
ادعایی را رد کــرد و وزارت کشــور را 

مسئول دانست. 
بدین ترتیب سه ماه است که نهادهای 
مختلف از قوه قضائیه، دولت، پزشکی 
قانونی، وزارت کشور، استانداری، مجلس 
و دیگر نهادها، همگی مسئولیت اعلام 
آمار کشته شــدگان حوادث آبان را به 
یکدیگر پاس می دهنــد و در این میان 
بیش از همه نام شورای عالی امنیت ملی 

است که تکرار می شود.

پزشکی قانونی هم زیر بار اطلاع رسانی آمار کشته های آبان نرفت؛

سه ماه پاسکاری بر سر اعلام یک عدد

خبر

یک نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنان 
یکــی از ائمه جمعه مبنــی بر اینکه »مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام یکی از قوای کشور است«، گفت: برای اولین 
بار است که می شنوم مجمع تشخیص یک قوه است، ما در 
کشورمان بر اســاس چیزی که قانون تعریف کرده است، 
سه قوه بیشتر نداریم؛ مجمع تشخیص مصلحت نظام هم 

نمی تواند خارج از قانون باشد.
 بهرام پارسایی در گفت وگو با ایلنا، افزود: اگر آقایان بر 
این باور هستند که غیر از این است و مجمع هم باید یک قوه 

باشد، بهترین کار برگزاری همه پرسی در این مورد است.

وی ادامه داد: هنگامی که انقلاب شد و مردم به پیروزی 
رسیدند، با اینکه خود آن برخاسته از دل جامعه بود حضرت 
امام باز هم درموردش رفراندوم برگــزار کردند و به اینکه 
مردم به میــدان آمدند و انقلاب را به ثمر رســاندن اکتفا 

نکردند.
این عضو فراکســیون امید مجلس شورای اسلامی در 
ادامه تصریح کرد: اما در حال حاضر بســیاری از مباحث 
مانند اصل 5۹ قانون اساسی که یک اصل اساسی است به 
نوعی فراموش شده اســت که باید علیرغم اینکه برخی ها 

بر نمی تابند در موردش بحث شود به رأی گذاشته شود.

وی تاکید کرد: معتقدم در مباحث مختلف باید به آرای 
مردم رجوع کرد و به مناقشات سیاسی و سلیقه ای کشور 
پایان داد تا به نظامی که برآمده از رأی مردم است بیشتر از 

این خسارت وارد نشود.
پارســایی ادامه داد: امروز شــاهد هســتیم مجلس 
قوانینــی را تصویــب می کنــد امــا در مجمــع معطل 
می ماند. ســران قــوا هــم حتــی در کار قانون گذاری 
دخالت می کننــد مانند بحــث افزایش قیمــت بنزین، 
 خب اینگونــه اقدامــات در رأس امور بــودن مجلس را

 زیر سوال می برد.

وی در خاتمه تاکید کرد: باید بــه آرای مردم مراجعه 
کنیــم و ابهاماتی که وجــود دارد تعیین تکلیف شــود تا 
بیش از این به جایگاه مجلس ضربه نخورد؛ با این نحوه رد 
صلاحیت ها هم مشخص اســت با تغییر جایگاه مجلس و 

تنزلزلش مواجه هستیم.

عضو فراکسیون امید: 

اگر می خواهند »مجمع تشخیص« قوه چهارم باشد، رفراندوم برگزار کنند
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واکنش آیت الله مصباح به ائتلافی که نشد!
 حمایت پدر معنوی 
از پسران »پایداری«

خبرگزاری فارس از قول یک عضو جبهه پایداری 
بدون آنکه نامی از او ببرد، نوشــت: »شــامگاه روز 
یکشــنبه آیت الله مصباح یزدی خطاب به اعضای 
شورای جبهه پایداری فرمود: "وقتی سیاسیون ما 
هنوز به رشد لازم برای تعامل صحیح نرسیده اند، 
شــما راه منطقی و شــرعی خود را ادامه دهید و از 
انگ های سیاسی نترسید." سه روز قبل نیز متنی از 
آیت الله مصباح در سایت و کانال ایشان منتشر شد، 
بدین شرح: "باسمه تعالی روشی که جبهه پایداری 
برای انتخاب نامزدها به کار گرفته، روشی منطقی و 

مشروع است."«
 گفتنی اســت در جریان تعیین لیســت برای 
انتخابات مجلس یازدهم، جبهه پایداری حاضر به 

ائتلاف با سایر اصولگرایان نشد. 
    

چمران:
لیست جدید دادن هنر نیست

مهدی چمران، عضو شــورای مرکزی ائتلاف 
نیروهای انقلاب در بیانیه ای اعــلام کرد: »در این 
روزها که ارائه لیســت  های متنوع و گیج کننده، به 
صورت فراگیر و شاید برای عده ای تکلیف و یا به مثابه 
هویت سیاسی تبدیل شده است، می توان افراد یا 
گروه های سیاسی را آزمود. دادن یک فهرست جدید 
هنر نیست، پاشیدن تخم ناامیدی هنر نیست، دست 
یازیدن به یک مجلس قوی و توانمند برای رسیدن به 
»ایران سربلند« مهم است که نتیجه این لیست های 
مختلف چیزی جز شکست نیست.« وی همچنین 
تاکید کرد که لیست شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، 

»فصل الخطاب« است. 
    

 سومین لیست اصلاح طلبان 
هم آمد

اعتمادآنلایــن نوشــت: »لیســت انتخاباتی 
اصلاح طلبان بــا عنــوان »یــاران اصلاحات« و 
سرلیســتی مجید انصاری برای انتخابات مجلس 
یازدهم منتشر شد.« پیش از این دو لیست دیگر از 
سوی اصلاح طلبان منتشر شده بود که یکی از آنها 
متعلق به حزب کارگزاران سازندگی و دیگری مربوط 
به ائتلاف هشــت حزب اصلاح طلب بود که در پی 
ائتلاف با یکدیگر، یک لیست واحد منتشر کرده اند. 
در این دو لیست نیز نام مجید انصاری در صدر است. 

    
لاریجانی در دمشق بیان کرد؛

تمایل تجار ایرانی به همکاری 
در بازسازی سوریه

علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی که 
به لبنان و سوریه سفر کرده است، در کنفرانس خبری 
در دمشق، در پاسخ به پرسش تلویزیون سوریه درباره 
نقش ایران در بازسازی سوریه و چالش های احتمالی 
پیش رو، گفت: همکاری اقتصادی ایران و سوریه از 
یکی دو سال پیش شروع شده و برخی مسائل نیز 
مربوط به سال ها پیش بوده است. وی افزود: برای 
بازسازی سوریه و  گسترش روابط اقتصادی،  تجار 
ایرانی مایلند که با تجار ســوری همکاری کرده و 
حتی برخی از صنعتگران ایران می توانند در سوریه 

سرمایه گذاری کنند.
    

اتریش هشدار برای سفر به 
ایران را لغو کرد

سفیر اتریش در ایران از کاهش ریسک سفر 
به ایران برای اتباع کشورش خبر داد. به گزارش 
ایسنا، اشتفان شولتز، ســفیر اتریش در ایران در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: »اتریش پس از 
ارزیابی  مجدد و اساسی شرایط امنیتی، تذکرهای 
سفر به ایران را کاهش داده و هشدارهای عمومی 
برای اجتناب از ســفرهای کم اهمیت به ایران را 
لغو کرده است. این تصمیم هم چنین در راستای 
ارتباطات و تجارت بین جامعــه مدنی دو طرف 
موثر خواهد بود.« این هشــدارها در پی افزایش 
تنش میان ایــران و آمریکا پس از ترور ســردار 
ســلیمانی و همچنیــن ســرنگونی هواپیمای 

اوکراینی در ایران داده شده بود. 
    

آزادی شهروند ایرانی 
بازداشت شده در آلمان

به گزارش ایسنا، سیدعباس موسوی، سخنگوی 
وزارت خارجه گفت: در پی سلســله رایزنی های 
فشرده دیپلماتیک و با همکاری موثر قوه قضائیه و 
سازمان اطلاعات سپاه، آقای احمد خلیلی شهروند 
ایرانی که به بهانه نقض تحریم هــای غیرقانونی و 
ظالمانه آمریکا و به درخواست دادستانی این رژیم در 
آلمان بازداشت شده و در معرض استرداد به آمریکا 
قرار داشت، یکشنبه شب آزاد و به همراه وزیر امور 

خارجه به میهن بازگشت.

گفته شد که دبیرخانه 
شورای عالی امنیت ملی 

نامه ای به رهبر انقلاب 
نوشته و در این باره کسب 

تکلیف کرده و دستور و 
تاکید رهبری نیز مبنی 
بر رعایت دقت و رأفت 
اسلامی در شناسایی 

و نحوه رسیدگی به 
موضوع کشته شدگان و 

خانواده های آن ها بود 

رئیس سازمان پزشکی 
قانونی در واکنش به 

اظهارات رئیس جمهوری 
مبنی بر اینکه آمار 

کشتگان آبان در اختیار 
این سازمان است، گفت: 
بر اساس مصوبه شورای 

امنیت ملی، اعلام این آمار 
وظیفه دولت است و تمام 

اطلاعات را می توانید از 
آقای وزیر کشور سوال 

کنید

رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران 
ایران گفت: افزایش فشــارهای اقتصادی بر 
کشور که دلیل عمده آن تحریم های بی سابقه 
آمریکا و افت شدید درآمدهای ارزی کشور، 
کاهش شدید ارزش پول ملی و تورم موجب 
شده که سفره ایرانیان کوچکتر شود، به دنبال 
نارضایتی عمومی در جامعه به دلیل مشکلات 
معیشتی ایجاد شده که هفت تا هشت دهک 
را شامل می شــود و انتظار مردم از مجموعه 
حاکمیــت در برابر مشــارکت در انتخابات 
و حضــور در صحنه، حداقل حل مســایل 

معیشتی است.
به گزارش »انتخاب«، محسن هاشمی در 
نشست خبری این حزب برای معرفی فهرست 

نامزدهای حزب در انتخابات مجلس یازدهم با 
تاکید بر اهمیت انتخابات در ساختار سیاسی 
کشور اظهار داشــت: در این دوره انتخابات 
با چالش های متعددی مواجه هســتیم که 
از جمله مهمترین آنهــا می توان به افزایش 

فشارهای اقتصادی بر کشور اشاره کرد.
هاشــمی گفت: چالــش دوم مربوط به 
جایگاه مجلس شورای اسلامی است که به 
نوعی با وقایع اخیر، به خصوص گران شدن 
بنزین تضعیف شده است و افکارعمومی در 
مورد میزان اثرگــذاری و تعیین کنندگی 

مجلس دچار ابهام شده است.
هاشــمی دســته دیگــر چالش هــای 
موجود ایــن انتخابات را مشــکلات مربوط 

به اصلاح طلبان دانســت و بیان کرد: یکی از 
چالش های این حوزه به کارنامه و دستاورد 
اصلاح طلبان مخصوصا فراکســیون بیش 
از صدنفــری امید در مجلس بــر می گردد. 
امــا در حال حاضــر مهمتریــن چالش به 
مســئله ردصلاحیت های بخش عمده ای از 
کاندیداهای اصلاح طلب است که به همین 
دلیل شورای عالی اصلاحات تصمیم به عدم 
ارائه فهرســت انتخاباتی گرفتند. البته این 
شــورا احزاب اصلاح طلب را مختار به ارائه 

لیست کرد.
پیام حضور کارگزاران در انتخابات 

»نه« گفتن به افراطیون است
وی به ســابقه حضور حــزب کارگزاران 

سازندگی در تمامی ادوار گذشته انتخابات 
اشاره و خاطرنشان کرد: گذشت زمان ثابت 
کرده اســت که احزاب فعال نمی توانند به 
صورت زیگزاگی  در انتخابات حاضر باشــند 
و فقط زمانی که احتمال پیروزی بالاســت 
در انتخابات شرکت کنند. چنین رویکردی 
خلاف مسئولیت پذیری و پاسخگویی احزاب 

نسبت به مردم است.
هاشمی همچنین درباره علت نامگذاری 
لیست کارگزارن با عنوان »یاران هاشمی« 

اظهار داشــت: عنوان »یاران هاشــمی« به 
تعبیر دبیــرکل حزب، بیشــتر یک عنوان 
ژورنالیســتی بوده و به معنای انتساب این 
لیســت به آیت الله هاشمی رفســنجانی یا 
خانواده ایشان نیست، بلکه منظور تداوم نگاه 
مشــارکت محور و امیدوار آیت الله هاشمی 
رفسنجانی به انتخابات در هر شرایطی است و 
هر جریان یا حزبی را که به میانه روی، پرهیز از 
افراط و تفریط، عقلانیت و اعتدال، واقع گرایی 
و عمل گرایی اعتقاد داشــته باشــد را یاران 

هاشمی می دانیم.
وی افزود: پیــام حضور کارگــزاران در 
انتخابات، »نه« گفتن بــه افراطیون داخلی 
و خارجی اســت که می خواهنــد با مایوس 
کردن وناامید کردن اکثریت مردم، زمینه را 
در داخل برای حاکمیت تندروها و در خارج 

برای تضعیف نظام فرهم بیاورند.

محسن هاشمی: 

نارضایتی عمومی ۷ تا ۸ دهک جامعه را شامل می شود 


